GRADELE DE COMPARAŢIE ALE ADJECTIVULUI (I)

COMPARAȚIA NEREGULATĂ (SUPLETIVISMUL)

	In indo-europeană, gradele de comparaţie se obţineau prin modificarea temei adjectivului, în trecerea de la un grad, la altul. Acest procedeu se numeste supletivism, de la lat. supplere, „a înlocui”. In latină, supletivismul s-a păstrat doar pentru 5 adjective, foarte vechi în limbă. 

Următoarele cinci adjective formează gradele de comparaţie de la altă temă decât cea a pozitivului:
	Pozitiv	(Nsg)	  	Comparativ (Nsg)			Superlativ (Nsg)
bonus, bona, bonum (bun)	   melǐor m.f., melǐus, n.		optĭmus, optĭma, optĭmum
malus, mala, malum (rău)	   peǐor, m.f., peǐus, n. 		pessĭmus, pessĭma, pessĭmum
magnus, magna, magnum (mare)    maǐor, m., f., maǐus, n.	maxĭmus, maxĭma, maxĭmum
parvus, parva, parvum (mic)	   minor, m., f., minus, n.	minĭmus, minĭma, minĭmum
multus, multa, multum (mult)	   plus, m., f., n., G. pluris	plurĭmus, plurĭma, plurĭmum
   	 	             

- Adjectivele de mai sus, la gradele pozitiv și superlativ, se declină după declinările 2-1-2.
- Adjectivele de mai sus, la gradul comparativ, se declină după declinarea a treia imparisilabică, adăugând terminațiile cazuale la forma de animate, adică de masculin şi de feminin (melior, peior, maior, minor) și la tema plur-. La ablativ singular, desinența lor este -e.

Singular					plural
NV melǐor m.f., melǐus, n.			NV	meliores m., f., meliora n.
G    melioris m., f., n.				G	meliorum m., f., n.
D     meliori m., f., n.				D	melioribus m., f., n.
Ac   meliorem m., f., melius n.			Ac	meliores m., f., meliora n.
Abl  meliore m., f., n.   				Abl	melioribus m., f., n



Singular
NV. melior, melius / peior, peius / maior, maius / minor, minus / plus
G. melioris / peioris / maioris / minoris / pluris (m., f., n.)
D. meliori / peiori / maiori / minori / pluri (m., f., n.)
Ac. meliorem (m., f.), melius (n.) / peiorem (m., f.), peius (n.) / maiorem (m., f.), maius (n.) / minorem (m., f.), minus (n.) / plurem (m., f.), plus (n.) 
Abl. meliore / peiore / maiore / minore / plure (m., f., n.)

Plural
NV. meliores (m., f.), meliora (n.) / peiores (m., f.), peiora (n.) / maiores (m., f.), maiora (n.) / minores (m., f.), minora (n.) / plures (m., f.), plura (n.)
G. meliorum / peiorum / maiorum / minorum / plurum (m., f., n.)
D. melioribus / peioribus / maioribus / minoribus / pluribus (m., f., n.)
Ac. meliores (m., f.), meliora (n.) / peiores (m., f.), peiora (n.) / maiores (m., f.), maiora (n.) / minores (m., f.), minora (n.) / plures (m., f.), plura (n.)
Abl. melioribus / peioribus / maioribus / minoribus / pluribus (m., f., n.)








COMPARAȚIA REGULATĂ
COMPARATIVUL

	În limba latină, adjectivul la gradul comparativ are forme sintetice.[footnoteRef:1] Astfel, la tema adjectivului se adaugă sufixele –IOR (m., f.) şi -IUS (n.). Forma rezultată este forma de nominativ singular. [1:  Formele sintetice sunt cele care cuprind într-un cuvânt toate elementele lexicale şi gramaticale. De exemplu, forma de indicativ mai mult ca perfect este sintetică: lucrasem, fuseseră. La polul opus se află formele analitice, adică formele care sunt alcătuite din alte forme scrise separat. De exemplu, indicativul viitor are forme analitice: voi lucra, o să lucrez] 

Adjectivele la gradul comparativ se declină după declinarea a III-a imparisilabică.
Exemple: 		
Pozitiv			     		Comparativ
longus, longa, longum		   	longǐor (m.,f.) longǐus (n.) = mai lung,-ă
pulcher, pulchra, pulchrum		pulchrǐor,        pulchrǐus =mai frumos, mai frumoasă
felix, felīcis[footnoteRef:2]				felicǐor		felicǐus = mai fericit, mai fericită [2:  Să ne reamintim că dacă avem un adjectiv care e dat în dicționar cu două forme, dintre care a doua se termină în -is (felix, felicis; uber, uberis), rezultă că a doua formă este cea de genitiv și că de acolo luăm tema. Prima formă este de nominativ, comună pentru toate genurile.] 

utǐlis, utĭle				utilǐor,	   	utilǐus = mai folositor, mai folositoare
acer, acris, acre				acrǐor, 	   	acrǐus = mai acru, mai acră

callidus, callida, callidum (viclean). Mai viclean, -ă = callidior (m, f), callidius (n)
Tema este CALLID-. La temă se adaugă -IOR pentru masculine și feminine (CALLIDIOR) și -IUS pentru neutru (CALLIDIUS). 
facilis, facile (ușor) Mai ușor, mai ușoară = facilior (m, f), facilius (n)
niger, nigra, nigrum (negru) Mai negru, mai neagră = nigrior, nigrius
uber, uberis (fertil) Mai fertil, mai fertilă = uberior, uberius
celeber, celebris, celebre (vestit) Mai vestit, mai vestită = celebrior, celebrius
Regula neutrelor: N= Ac=V callidius la N, înseamnă că și la Ac este tot callidius

Callidius NAcV singular neutru 			Callidiora NAcV neutru
Callidioris G singular neutru			Callidiorum G pl neutru
Callidiori D singular neutru 			Callidioribus D pl neutru
Callidiore Ab singular neutru			Callidioribus Abl pl neutru

Declinarea se face după modelul formelor supletive. Se adaugă terminațiile cazuale la forma în 
-ior (comparativul animatelor, adică masculine și feminine).

Longus, longa, longum. Mai lung, mai lungă = longior, longius

Singular				Plural
N.V. longǐor (m., f), longǐus (n.)	longiōres (m.f.), longiōra (n.)
G.	   longiōris (m., f., n.)		longiōrum (m., f., n.)	
D.	   longiōri (m., f., n.)		longiorǐbus (m., f., n.)	
Ac.	longiōrem (m.,f.), longius (n.)	longiōres (m.f.), longiōra (n.)
Abl.	   longiōre (m., f., n.)		longiorǐbus (m., f., n.)	




Exerciții:
Formați comparativul nominativ singular al adjectivului velox, velocis (= rapid) și apoi declinați la toate genurile, numerele și cazurile.
Velox, velocis = rapid, -ă
Tema se ia de la forma de Gsg, îndepărtând teminația -is: veloc-
Pentru a obține forma de comparativ, genul neutru, la Nsg, se adaugă la temă sufixul -ius: 
veloc+ius = velocius

NV velocior (mf), velocius (n)				velociores (mf), velociora (n)
G	velocioris (mfn)				velociorum (mfn)
D	velociori (mfn)					velocioribus (mfn)
Ac	velociorem (mf), velocius (n)			velociores (mf), velociora (n)
Abl	velociore (mfn)				velocioribus (mfn)


Care este forma de G.sg. de la nigrior, nigrius? 
Răspuns: nigrior+is = nigrioris
Care este forma de D.Abl pl. de la felicior, felicius? 
Răspuns: felicior+ibus = felicioribus
Care este forma de NAcV pl., neutru, de la illustrior, illustrius? 
Răspuns: illustrior+a = illustriora
Illustrius NAcV sg neutru
Illustris, illustre tema pentru adjectivul la gradul pozitiv este illustr-. 
Dacă analizăm strict forma de comparativ, desinențele cazuale se adaugă la tema illustrior-, cu excepția formelor de NAcV neutru. 



COMPLEMENTUL COMPARATIVULUI

	Orice comparaţie presupune doi termeni: termenul de comparat şi termenul cu care se compară. Cel de-al doilea termen se numeşte complementul comparativului. El se poate exprima în două feluri:
cu adverbul quam (decât) şi complementul comparativului în acelaşi caz ca primul termen;
cu cazul ablativ, fără prepoziţie


Exemple: 
1.	Cornelia este mai înaltă (altus,-a,-um) decât Marcus (Marcus, Marci).
Cornelia, Corneliae
Altus, alta, altum = înalt, înaltă
Marcus, Marci
Cornelǐa est altǐor quam Marcus. („Cornelia” şi „Marcus” sunt în acelaşi caz gramatical, nominativ).
Cornelǐa est altǐor Marco (complementul comparativului stă în ablativ, fără prepoziţie).

2.	Pisicile (cattus, catti, masc.) sunt mai viclene (callǐdus, callǐda, callǐdum) decât câinii (canis, canis).
Catti sunt callidiōres quam canes.
Catti sunt callidiōres canǐbus.


Exerciții:
1. Traduceţi în limba română: 
Ossa sunt dura, duriores dentes. = Oasele sunt dure, dinții <sunt> mai duri.
os, ossis (n.) = os
dens, dentis (masc.) = dinte
durus, dura, durum = tare, dur

Oasele sunt mai tari decât dinții.
Ossa duriora sunt quam dentes. 
Ossa duriora sunt dentibus.


Veloces sunt canes, lepores velociores. = Câinii sunt rapizi, iepurii (sunt) mai rapizi.
Velox, velocis = iute, rapid
Canis, canis = câine
Lepus, lepŏris (m) = iepure

Iepurii sunt mai rapizi decât câinii.
Lepores sunt velociores quam canes.
Lepores sunt velociores canibus.


Stultos homines laus stultiorum hominum delectat. = Lauda oamenilor mai proști încântă oamenii proști. / Pe oamenii proști îi încântă lauda oamenilor mai proști.
stultus, stulta, stultum = prost
homo, hominis = om
laus, laudis = laudă
delecto, delectāre = a încânta



Traduceți în limba română:

Melǐor est puer sapǐens rege sene et stulto, qui nescit praevidēre in postĕrum. (Ecles., 4, 13). = Mai de valoare / Mai bun est un copil chibzuit decât un rege bătrân și prost, care nu știe să prevadă în viitor.

Puer, pueri = copil
Rex, regis = rege
Sapiens, sapientis (adj) = înțelept
Senex, senis (adj) = bătrân
Qui = care
Nescio, nescīre = a nu ști
Praevideo, praevidēre = a prevedea
In posterum = în viitor

Melǐor est patǐens viro forti. (Prov. lui Solomon, 16, 32). =
Patiens, patientis = răbdător (aici este utilizat cu valoare de substantiv, nu este adjectiv)
Vir, viri = bărbat
Fortis, forte = puternic
Mai de valoare este răbdătorul (bărbatul răbdător) decât un bărbat puternic. / Un bărbat răbdător este mai bun decât un bărbat puternic.

Dico enim vobis: Maǐor inter natos muliĕrum prophēta Ioānne Baptīsta nemo est. (Luca, 7, 28) = Căci vă spun vouă: Nimeni nu este mai mare între cei născuți de femei decât profetul Ioan Botezătorul. 
Enim = căci
Natus, nati = născut, copil
Mulier, mulieris = femeie
Propheta, prophetae = profet
Ioannes, Ioannis = Ioan
Baptista, Baptistae = Botezătorul
Nemo, neminis = nimeni

Maǐor est Deus corde nostro et novit omnǐa. (1 Ioan, 3, 20) = Dumnezeu este mai mare decât inima noastră și le știe pe toate.
Deus, Dei = Dumnezeu
Cor, cordis (n)= inimă
Noster, nostra, nostrum = al nostru, a noastră
Novit = cunoaște
Omnis, omne = tot (omnia – neutru plural)


................................................................................................................................


Temă
Traduceţi în limba latină:
Templele Greciei sunt înalte, ale Egiptului mai înalte.
Templum, templi (n.) = templu
Graecia, Graeciae
Aegyptus, Aegypti
Altus, alta, altum = înalt, -ă

Câinele (îi) este mai credincios omului, decât pisica. 
canis, canis = câine
fidelis, fidele = credincios
homo, hominis = om
cattus, catti = pisică

Părinţilor (pentru părinți) copiii (le) sunt mai dragi decât viaţa.
parens, parentis = părinte
puer, pueri = copil












